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Mestská časť Bratislava-Rača chce zlepšiť súčasné využitie 
obľúbeného kultúrneho strediska s knižnicou na Žarnovickej uli-
ci. Budova z 80. rokov minulého storočia pomaly dosluhuje, má 
energeticky náročnú prevádzku a chýba jej bezbariérový prístup 
na poschodie. Po rekonštrukcii v objekte pribudne kaviareň aj 
spoločenská sála. Mestská časť Rača v spolupráci s Metropolit-
ným inštitútom Bratislavy a hlavným mestom Bratislava zor-
ganizovala architektonicko-urbanistickú súťaž, v ktorej porota 
najviac ocenila návrh z ateliéru young.s architekti s.r.o. Tí po-
núkli najlepšie riešenie, ako zrekonštruovať súčasnú budovu na 
atraktívne multifunkčné kultúrne stredisko, ktoré bude zodpo-
vedať nárokom detí, dospelých aj seniorov.

„Na základe výsledkov súťaže začneme rokovanie s víťa-
zom ohľadom ďalšieho postupu. Predpokladáme rekonštruk-
ciu v dvoch fázach: v prvej opravu samotnej budovy a v druhej 
fáze možnú prístavbu. Na základe overovacej štúdie a rokovania 
sa mestská časť rozhodne na ďalšom postupe. Som rád, že do 
súťaže prišlo veľa zaujímavých návrhov a komisia mala z čoho 
vyberať,“ uviedol Michal Drotován, starosta mestskej časti Bra-
tislava-Rača.

Zároveň začne úrad aktívne hľadať možnosti financovania z 
externých zdrojov jednak na samotnú projektovú dokumentáciu 
a jednak potom na prvú a následné druhú fázu projektu. Predpo-
klad realizácie prvej fázy je v rokoch 2023 – 2024 a druhej fázy 
2024 – 2025. Počas rekonštrukcie KS Žarnovická budú stretnutia 
seniorov v NKD, priestory nájomcov sa budú riešiť na základe in-
dividuálnych dohôd.

Prínosy rekonštrukcie
Spomedzi jedenástich ateliérov, ktoré sa do súťaže zapojili, 

najlepšie riešenie na obnovu ponúkol ateliér young.s architekti. 
Podľa slov poroty sa víťazom podarilo pripraviť kvalitný návrh 
pre funkčnú premenu existujúceho objektu na kvalitný priestor, 
ktorý ponúka prehľadnú a funkčnú dispozíciu. Budova kultúr-
neho strediska má mať po rekonštrukcii štyri kľúčové časti, a to 
knižnicu, spolkové priestory, spoločenskú sálu a kaviareň.

Architekti navrhli zachovať a zrekonštruovať súčasný objekt 
tak, aby jednotlivé priestory na seba lepšie nadväzovali. Zlepší sa 

aj vnútorná dispozícia priestorov, ktorá bude viac flexibilná. Vďa-
ka tomu dokáže kultúrne stredisko pohotovo reagovať na rôzne 
typy podujatí. Nevýhodou súčasnej spoločenskej sály sú stĺpy, 
ktoré často znemožňujú plnohodnotne tento priestor využiť. To 
sa v budúcnosti zmení, aby sa sála využívala čo najflexibilnejšie.

„Teší ma, že vďaka spolupráci s Metropolitným inštitútom 
Bratislavy sme aj v mestskej časti Rača zorganizovali kvalitnú 
architektonickú súťaž, ktorá vyvolala záujem architektov a pri-
niesla dobré riešenie pre budovu z minulého storočia. Obyvateľky 
a obyvatelia Rače dostanú moderný priestor, kde sa môžu vzde-
lávať, zabávať sa, relaxovať či socializovať sa,“ povedal primátor 
hlavného mesta Matúš Vallo.

Moderná budova
Celý priestor príjemne oživí aj kaviareň, ktorá sa bude otvá-

rať do borovicového hája vysadeného v 80. rokoch minulého 
storočia. Pribudnú aj parkovacie miesta v bezprostrednom oko-
lí a významne sa zlepší bezbariérový prístup na prvé poschodie. 
Stredisko sa vďaka presklenej fasáde príjemne presvetlí, čo ne-
pochybne ovplyvní aj náladu ľudí, ktorí tu budú tráviť voľný čas.

Súčasťou návrhu je aj prístavba novej spoločenskej sály pre 
160 ľudí. Zo súčasného vonkajšieho amfiteátra, ktorý sa väčšinu 
roka nevyužíval pre teplo alebo zimu, sa tak vytvorí komunitný 
dvor, kde bude možné tráviť čas za akéhokoľvek počasia. „No-
vostavbu navrhujeme ako drevenú konštrukciu s dreveným roš-
tom,“ píšu v projekte tvorcovia z young.s architekti.

Výhodou víťazného návrhu je, že ponúka možnosť rozdeliť 
projekt na dve samostatné etapy. V prvej etape by sa pristúpilo 
k rekonštrukcii a v druhej k prístavbe novej spoločenskej sály. 
Takéto riešenie je vhodné najmä z hľadiska potrebných financií. 

„Ako ocenila aj porota, víťazný návrh ponúka prehľadnú a 
funkčnú dispozíciu – premenu existujúceho objektu, spoločen-
skú sálu a kvalitný verejný priestor. Rád by som vyzdvihol hlavne 
to, že v súťaži sa podarilo preukázať, že je možné využiť existu-
júcu budovu z roku 1984, ktorá pri citlivom prístupe k jej úprave 
môže spĺňať kritériá, ktoré dnes kladieme na kvalitnú architek-
túru,“ priblížil Peter Lényi, riaditeľ sekcie súťaží z MIB.  (mv)

KS Žarnovická prejde premenou. 
Pozrite si jeho budúcu podobu

Milí Račania,
Rok 2022 bude pre Raču z pohľadu 

dopravy i životného prostredia veľmi 
dôležitý a prinesie množstvo dôleži-
tých projektov a iniciatív. Už v januári 
2022 spúšťa mestská časť Bratisla-
va-Rača spolu s Magistrátom hlavné-
ho mesta SR Bratislavy prvú zónu regulovaného parkovania. Tá 
prinesie v štvrti Krasňany bezpečnejšie ulice, dostupnejšie par-
kovanie a lepšie podmienky pre chodcov i cyklistov. Spolu s ko-
legyňami a kolegami na úrade tvrdo pracujeme na tom, aby sa 
tento strašiak z nedávnej minulosti zmenil v očiach miestnych 
obyvateliek a obyvateľov na želaný stav až štandard. Prajeme 
si, aby výhody parkovacej politiky pocítilo čo najviac obyvate-
liek a obyvateľov.

Poslanecký zbor navyše v rozpočte na rok 2022 schvá-
lil najvyššie zdroje na rekonštrukciu a revitalizáciu verejných 
priestranstiev v správe našej mestskej časti. Celoplošné opravy 
sa nevyhnú Mrázovej ulici, na ktorej dôjde k výmene povrchu 
vozovky aj oboch chodníkov, pozitívne sa zmení tiež námestie 
pred Farským kostolom sv. Filipa a Jakuba, kde dôjde k výmene 
dlažby, revitalizáciou tiež prejdú menšie verejné priestory na 
uliciach Hlinícka, Víťazná i na Na pasekách. Pokračovať bude 
tiež náš program dláždenia v trávnikoch vychodených korido-
rov, a tak sa na nový chodník môžu tešiť minimálne obyvatelia 
ulíc Jurkovičova, Východná alebo Kadnárova.

V oblasti životného prostredia budeme pokračovať v opat-
reniach zmierňujúcich dosahy na miestnu klímu. Tešiť sa tak 
môžeme na nové stromy, kvitnúce záhony a ďalšie opatrenia 
posilňujúce našu miestnu flóru i faunu. Miestnym majiteľom 
štvornohých miláčikov pribudne nový psí výbeh a pokračovať 
budeme aj v možno menej viditeľných, ale stále dôležitých ak-
tivitách, akými je čistenie sedimentačných zdrží a rigolov, čis-
tenie čiernych skládok a odstraňovanie mnohoročných nánosov 
pri krajniciach.

Zároveň je našou ambíciou priniesť do našej práce aj dl-
hodobejšie plánovanie a koncept, čo sa prejaví v rámci príprav 
novej račianskej Cyklostratégie, Auditu bariérovosti verejných 
priestorov, Manuálu sadenia a údržby zelene či vo forme Ma-
nuálu revitalizácie verejných priestranstiev. Týmito dôležitými 
strategickými materiálmi chceme nastaviť rozvoj v oblasti ži-
votného prostredia a dopravy na ďalšie volebné obdobia.

Máme pred sebou obrovské množstvo práce a s kolegami a 
kolegyňami na úrade sa na ňu už teraz tešíme.

Do roku 2022 čitateľkám a čitateľom Račianskeho výberu 
prajem pevné zdravie, veľa pracovných úspechov, kvalitnejšie 
životné prostredie a lepšiu dopravu.

Matúš Čupka, 
vedúci oddelenia životného prostredia a dopravy
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Z uznesení  
miestneho  
zastupiteľstva 
14. 12. 2021
◼   Miestne zastupiteľstvo MČ Bratisla-
va-Rača 
a) berie na vedomie stanovisko miest-
neho kontrolóra k návrhu rozpočtu 
mestskej časti Bratislava-Rača na rok 
2022 a obdobie 2023 - 2024 
b) schvaľuje rozpočet mestskej čas-
ti Bratislava-Rača na rok 2022, výš-
ka príjmov a výdavkov rozpočtu je 
24.834.608,- EUR 
c) berie na vedomie návrh rozpočtu 
mestskej časti Bratislava-Rača na ob-
dobie 2023 – 2024
◼   Miestne zastupiteľstvo MČ Brati-
slava-Rača schvaľuje Všeobecne zá-
väzné nariadenie mestskej časti Bra-
tislava-Rača č. 9/2021 o podmienkach 
poskytovania finančných príspevkov na 
zabezpečenie opatrení sociálnoprávnej 
ochrany detí a sociálnej kurately v pred-
loženom znení.
◼   Miestne zastupiteľstvo MČ Brati-
slava-Rača schvaľuje Štatút ocene-
nia „VÝZNAMNÁ OSOBNOSŤ RAČE“ 
v predloženom znení
◼   Miestne zastupiteľstvo MČ Bratisla-
va-Rača schvaľuje 
a) predloženie žiadosti o nenávratný 
finančný príspevok (ŽoNFP) za účelom 
realizácie projektu Podpora cyklistickej 
dopravy v Mestskej časti Bratislava-Ra-
ča, realizovaného v rámci výzvy IROP-
PO7-SC72-2021-74, ktorého ciele sú 
v súlade s platným Územným plánom 
hlavného mesta SR Bratislavy a s plat-
ným Programom hospodárskeho a 
sociálneho rozvoja mestskej časti Bra-
tislava-Rača a ktorého žiadané celkové 
oprávnené výdavky sú 54.296,80 EUR, 
b) zabezpečenie realizácie projektu v 
súlade s podmienkami poskytnutia 
pomoci, 
c) zabezpečenie finančných prostried-
kov na spolufinancovanie realizova-
ného projektu vo výške 2.714,84 EUR 
(slovom: dvetisícsedemstoštrnásť eur 
a osemdesiatštyri centov), 
d) zabezpečenie financovania prípad-
ných neoprávnených výdavkov z roz-
počtu mestskej časti.
Plné znenie zápisnice, účasť, hlaso-
vanie a záznam nájdete zverejnené na 
stránke zastupitelstvo.raca.sk.  (red)

Samospráva
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Samospráva

Mestská časť Bratislava-Rača dala ešte 
začiatkom roka 2020 vypracovať projek-
tovú dokumentáciu rekonštrukcie základ-
nej školy ZŠ Plickova a koncom mája toho 
istého roka získala stavebné povolenie. Na 
jeseň 2020 sme začali s prípravou verej-
ného obstarávania, ktoré bolo vyhlásené 
v decembri 2020. Koncom júla 2021 došlo 
k podpisu zmluvy so zhotoviteľom stavby 
Kami Profit, ktorý prevzal začiatkom au-
gusta stavenisko.

Stavebné povolenie určuje, že škola 
bude mať kapacitu 600 žiakov, a teda 25 
bežných a 9 odborných tried.

Čo sa týka výstavby, za päť mesiacov 
roku 2021 sa stihli búracie práce. Došlo 
napríklad k odstráneniu starých okien, 

podláh, strešných izolácií a zbúraniu po-
škodeného krídla školy. Začala sa monto-
vať nová strecha, ktorá bola ku koncu roku 
2021 takmer hotová. Tiež sa  postupne za-
čala uzatvárať telocvičňa.  

Tento rok nás čaká finálne dokonče-
nie strechy a montáž okien a dverí, ktoré 
budú prebiehať približne do začiatku jari. 
Následne prídu na rad vnútorné inštalácie. 
Na jeseň 2022 sa bude zhotoviteľ stavby 
venovať fasáde. Začiatok roka 2023 bude 
spojený s odovzdaním diela a následnou 
kolaudáciou.

Zároveň prebiehajú projekčné práce 
spojené s II. fázu obnovy, ktorá je zame-
raná na športový areál a zeleň základnej 
školy ZŠ Plickova. Mestská časť Bratisla-

va-Rača dala vypracovať architektonickú 
štúdiu. Momentálne sa pracuje na projek-
tovej dokumentácii na stavebné povolenie.

„Plán je taký, že v letných mesiacoch 
2022 prebehne súťaž na zhotoviteľa a ná-
sledne sa na jeseň 2022 začne výstavba. 
Všetko koordinujeme tak, aby krátko po 
skolaudovaní budovy školy bol už  dokon-
čený aj tento areál (predpoklad je apríl/máj 
2023 vrátane výsadby). Takže ak nič vážne 
do toho nepríde, areál by bol v prevádz-
ke už pri otvorení školy pre deti,“ uviedol 
starosta Rače Michal Drotován.

Školský areál bude členený  
na tri funkčné zóny:

◼   Športový areál – bude obsahovať bežeckú 
dráhu s doskočiskom a menším zastreše-
ným pódiom, multifunkčné ihrisko, worko-
utové ihrisko, ďalej napríklad stolný tenis, 
živý šach a preliezky pre deti
◼   Exteriérové vyučovanie – pestovateľské 
práce – pestovanie viniča, vyvýšené záho-
ny a  skleník.
◼   Oddych a exteriérové aktivity – aktívny 
oddych a parkové plochy, zeleň a záplavové 
jazierko, zóna určená pre širokú verejnosť.
◼   Súčasťou návrhu je aj úprava zelene pred 
školou popri pešej promenáde.

Odhadovaná cena je približne 650-ti-
síc eur. Architektonickú štúdiu športového 
areálu spracoval ateliér Pantograph.

Michal Gumenický, Zuzana Čagánková 
Ohrádková, projektoví manažéri

V spolupráci s architektmi zo štúdia U/U 
z Prahy a slovenskej firmy Sketon vznikol v 
Rači nový verejný priestor na ničenie kolie-
sok na doskách, kolobežkách či korčuliach. 
A tenisiek pri streetballe.  Sme radi, že po 
mesiacoch čakania na oficiálne ukončenie 
výstavby a kolaudáciu sme konečne odstrá-
nili plot v okolí nového športoviska. 

Skatepark je na Tbiliskej hneď ved-
ľa materskej školy a je pokrytý hladkým 
betónom. Snáď bude pre vás zábavným 
miestom, jedinečným v rámci celej Brati-
slavy. Nájdete tam prekážky/prvky pre za-
čínajúcich aj pokročilých. Pri jeho výstavbe 
nám pomáhali architekti z pražského ate-
liéru U/U, ktorí už na skateboardoch čo-to 
najazdili. O realizáciu projektu sa postarali 
ďalší aktívni skateri zo slovenskej firmy 
Sketon. Račiansky skatepark nájdete na 
Tbiliskej ulici.  Zastávka električky - Záhu-
menice. 

Mestskej časti Bratislava-Rača sa po-
darilo za posledné 3 roky otvoriť alebo 
zmodernizovať 4 športoviská:
◼   2019 Bežecká dráha a futbalové ihrisko
◼   2020 Hokejbalové ihrisko
◼   2021 Tenisový kurt a multifukčné ihrisko
◼   2021 Skatepark

(mv) 
Foto: Rastislav Blaško

Formulár žiadosti o vrátenie časti úhrady za parkovanie v rezi-
denčnej zóne Krasňany, formulár súhlasu so spracovaním osobných 
údajov, informácie o tom, čo k vybaveniu potrebujete a kontaktné 
údaje nájdete na stránke: 

www.raca.sk/vratenie-uhrady-za-rezidencne-parkovanie/

ZŠ Plickova dostala okná a návrh školského areálu Rača otvorila Urbanpark na Tbiliskej

Termíny školských prázdnin  
na druhý polrok

Možnosť vrátenia časti úhrady  
za rezidenčné parkovanie

Podľa aktuálne zverejnených výsledkov 
zo sčítania obyvateľov k 1.1.2021 bolo v Rači: 
◼  25 733 obyvateľov
◼  84,98% bolo slovenskej národnosti, 
1,4% maďarskej národnosti, 1,11% čes-
kej, 0,65% vietnamskej, 0,4% ukrajinskej, 
0,24% ruskej, 9,92% nezistenej a 1,3% inej 
národnosti (napr. 3 osoby tureckej, 1 irán-
skej, 15 čínskej národnosti).
◼  podľa vierovyznania 37,24% obyvateľov 
bolo rímskokatolíkmi, 3,97% evanjelikmi, 
1,19% gréckokatolíkmi, 0,66% pravosláv-
ni, 0,48% svedkovia Jehovovi, 42,81% bez 
vyznania, 10,24% nezistené a 3,41% iného 
vierovyznania (napr. 77 osôb budhizmus, 
31 islam, 8 hinduizmus, 27 židovské)
◼  podiel žien bol 50,58%
◼  95,76% boli občania SR, 4,19% cudzinci 
a 0,05% nezistené

◼  44,01% slobodných, 37,48% ženatých/
vydatých, 10,62% rozvedených, 5,76% 
ovdovených, 2,13% nezistené
◼  91,57% narodených bolo v SR, 7,37% 
mimo SR a 1,06% nezistené
◼  32,57% vysokoškolské vzdelanie, 22,7% 
stredoškolské s maturitou, 10,98% stre-
doškolské bez maturity, 9,97% základné 
vzdelanie
◼  v Rači je 2677 domov z toho 1775 ro-
dinných domov, 534 bytoviek  a 368 iných 
objektov, kde sa býva
◼  80,35% domov vlastní fyzická osoba, 
13,11% kombinácia vlastníkov (napr. časť 
bytov obec a časť fyzické osoby), zvyšok 
sú iné právnické osoby, zahraničné osoby, 
cirkev, štát alebo obec
◼  88,61% domov je napojených na verej-
ný vodovod, 92,6% má plynovú prípojku, 

92,3% verejnú kanalizáciu
◼  v Rači je 11 543 bytov ( z nich je 77,28% 
v bytových domoch a 15,73% v rodin-
ných domoch), 93,99% bytov je obýva-
ných vlastníkom (má tam evidovaný tr-
valý pobyt)
◼  najčastejšie sú byty 3-izbové (30,88%), 
2-izbové (26,62%) a 1-izbové (17,86%) - 
pre zaujímavosť 49 bytov uvádza, že má 
9 a viac izieb či 106 bytov uvádza, že je v 
suteréne alebo v pivnici
◼  96,57% bytov je napojených na verej-
ný vodovod, 97,76% má záchod v byte, 
97,93% kúpeľňu v byte, 95,93% má kú-
renie plynom (pre zaujímavosť 3 byty uvá-
dzajú kúrenie solárnou energiou)
◼  na vyššom ako 13. poschodí je v Rači 12 
bytov (v projekte Rača Tower), najvyššie 
položené byty sú na 16. poschodí. (red)

V našej mestskej časti žije takmer 26-tisíc ľudí

4

 Prázdniny	 Posledný	deň	vyučovania	 Termín	prázdnin	 Začiatok	vyučovania
	 	 pred	začiatkom	prázdnin	 	 po	prázdninách

 Polročné 3. február 2022 4. február 2022 7. február 2022
 Jarné 25. február 2022 28. február – 4. marec 2022 7. marec 2022
 Veľkonočné 13. apríl 2022 14. apríl – 19. apríl 2022 20. apríl 2022
 Letné 30. jún 2022 1. júl – 31. august 2022 5. september 2022
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K Práve tento rok si pripomíname 
sté výročie narodenia autora sochy vý-
znamného slovenského sochára Alexan-
dra Trizuljaka a renováciou sochy mu 
tak vzdávame hold. Oddelenie životného 
prostredia a dopravy MČ Rača realizovalo 
koncom tohto roka opravu sochy Astro-
naut na Hečkovej 18 na sídlisku Experi-
mentálka.

Alexander Trizuljak vytvoril aj sochy 
ako Víťazný vojak na Slavíne, Milenci na 
Dulovom námestí, Tri Svätoplukove prú-
ty pri diaľnici Brno – Bratislava a iné.

Socha Astronaut mala zhrdzavený 
pilier, stekajúca hrdza znečisťovala par-
kovisko pred bytovým domom a postavu 
astronauta bolo treba mierne vyčistiť. Po 
konzultácii s autormi dedičských práv 
pánmi Trizuljakovcami bola oprava sochy 
zadaná odborníkovi v renováciách sôch.

Pilier sochy bol teda vyčistený a nat-
retý čiernym náterom, ako to bolo pôvod-
ne, a s ohľadom na zub času bola vyčiste-
ná aj postava astronauta.  (mv)

Určite ho nikto nechce použiť, no 
môže zachrániť život. Automatický ex-
terný defibrilátor (AED) je určený na po-
užitie pri laickej aj odbornej prvej pomoci 
pri náhlom zastavení krvného obehu v 
dôsledku fibrilácie komôr alebo inej zá-
važnej srdcovej arytmie. Skorá defib-
rilácia počas resuscitácie zvyšuje šance 
pacienta na prežitie. Z tohto dôvodu je 
snaha umiestňovať automatické externé 
defibrilátory v priestoroch, kde sa zhro-
mažďuje väčšie množstvo ľudí, napr. v 
nákupných centrách, na letiskách, špor-
toviskách, veľkých kultúrnych poduja-
tiach a pod. Patria medzi povinnú výbavu 
každého lietadla v EÚ.

Prvý pribudol aj v Rači. Mestská časť 
Rača ho umiestnila na Detvianskej ulici 

na budove Požiarnej zbrojnice spolu s OZ 
DHZ Bratislava-Rača.

Za poskytnutie prístroja ďakujeme OZ 
DHZ Bratislava-Rača, OZ Záchrana a No-
vartisu.  (mv)

Socha astronauta na Hečkovej 
prešla renováciou

Prvý defibrilátor v Rači je  
v prevádzke

O	soche
Umelec sochu vyhotovil v rokoch 1963 
– 1966, keď sa budovalo aj sídlisko 
Experimentálka, postavené  pomocou no-
vých stavebných technológií. Autor touto 
plastikou reflektuje búrlivú dobu 60. rokov 
20. storočia, rokov intenzívneho kozmické-
ho výskumu, ale aj studenej vojny. Vzopäté 
telo človeka symbolizuje túžbu človeka 
po poznaní, ale aj po slobode. Toto dielo 
nášho skvelého umelca vhodne dopĺňa a 
kultivuje priestor sídliska.

Obyvatelia	nových	
ulíc	sa	konečne	
dočkali	značenia

V posledných rokoch mestská 
časť evidovala viacero podnetov od 
občanov, týkajúcich sa problémov 
sanitiek, hasičov či poštárov pri hľa-
daní adries niektorých obyvateľov 
našej mestskej časti, bývajúcich  v 
nových lokalitách či na novovznik-
nutých uliciach. 

Problém sa týkal najmä ulíc 
Kamilková, Fongová, Drozdová a 
Piesková. Najnovšie sa k nim prida-
li aj novovzniknuté ulice Rušňová a 
Strapcová. Na týchto uliciach buď 
chýbali tabule, ktoré ulice označujú, 
alebo v katastrálnej mape zameranie 
súradnicami, podľa ktorého sa riadia 
najmä záchranné vozidlá – sanitky 
či hasiči. 

Oddelenie hospodárskej správy 
viackrát na túto tému komunikovalo 
s hlavným mestom, avšak vzhľadom 
na rozrastajúcu sa Bratislavu a ka-
pacitné možnosti kolegov na magis-
tráte sme sa nakoniec na miestnom 
úrade rozhodli vziať iniciatívu do 
vlastných rúk a máme pre obča-
nov týchto ulíc dobré správy: ešte 
do konca decembra bude problém 
týchto ulíc vyriešený. 

Kamilková ulica už má svoju 
tabuľu na mieste a ešte do Vianoc 
pribudnú tabule aj na Fongovej uli-
ci a na nových uliciach Rušňovej a 
Strapcovej. Zároveň ešte do konca 
roka budú zamerané aj súradnice 
na katastrálnej mape ulíc Fongová, 
Drozdová a Piesková, ktoré dosiaľ 
chýbali. Veríme, že po Novom roku 
už si nájde bezproblémovú cestu k 
obyvateľom týchto ulíc každučká 
návšteva aj pošta. Prajeme si tiež, 
aby autá záchranných zložiek po-
trebovali čo najmenej, ale keď sa tak 
náhodou stane, sme radi, že teraz 
vedia prísť ľahšie a rýchlejšie.

Vieroslava Štrbáková,  
vedúca oddelenia hospodárskej správy

Hospodárska správa

7

Termíny zberu  
papiera a plastu  
na	prvý	polrok

Čistenie	koryta	 
Račianskeho	potoka

Mestská časť Bratislava-Rača je od 
februára 2021 zapojená do celomest-
ského systému zberu papiera a plastu 
spred rodinných domov. Termíny na 
prvý polrok 2022: 14.2., 28.2., 14.3., 
28.3., 11.4., 25.4., 9.5., 23.5., 6.6., 20.6.

Žlté a modré vrecia vám doru-
čí OLO. V prípade, že sa vám vrecia 
minú, kontaktujte, prosím, priamo 
OLO na zakazka@olo.sk alebo 02/501 
101 11.  (OLO)

Slovenský vodohospodársky pod-
nik zabezpečí  čistenie koryta Račian-
skeho potoka na území k. ú. Rača a k. 
ú. Vajnory. Práce sa začali v pondelok 
17. januára 2022 na ulici Pri Šajbách 
a budú postupovať dole po prúde až k 
zaústeniu do Šúrskeho kanála ( t. j. 3,8 
km).  „Počas tohto čistenia sa budú 
naše stroje pohybovať po pobrežných 
pozemkoch Račianskeho potoka, čo 
spôsobí  dočasné obmedzenie pohybu 
chodcov a cyklistov a takisto ich do-
časné rozjazdenie. Po ukončení našich 
prác budú tieto pozemky upravené a 
zatrávnené. Dĺžka prác je závislá od 
mnohých iných nepredvídateľných 
okolností a odhadujeme ju na cca 6 – 8 
mesiacov.“ – Milena Vargová, úseko-
vý technik na IV. prevádzkovom úseku

Tento úsek Račianskeho potoka 
musí Slovenský vodohospodársky pod-
nik prečistiť od naplavenín, dnových 
sedimentov a rastlinstva, ktoré značne 
zmenšuje prietočný profil tohto koryta 
a pri intenzívnych dažďoch by mohlo 
nastať aj jeho vybreženie, keďže Ra-
čiansky potok odvádza vodu z takmer 
celého územia Rače a časti Vajnôr. 
Celková rozloha povodia Račianskeho 
potoka je cca 22,7 km2. Vyčistenie ko-
ryta je aj vo verejnom záujme, keďže 
jeho zanedbanie by pri výdatnejších 
dažďoch mohlo spôsobiť veľké škody 
vybrežením vody do zastaveného úze-
mia (povodňová situácia). Vyčistením 
koryta sa zlepšia odtokové pomery a 
zväčší sa jeho kapacita, čo výrazne po-
môže pri prívalových dažďoch.

Slovenský vodohospodársky podnik 

Na počiatku celého procesu výstav-
by boli lesníci Mestských lesov Bratisla-
va, ktorí v lese vybrali vhodné stromy na 
výrobu vyhliadky. Zadanie od architektov 
bol smrekovec opadavý (červený smrek), 
ktorý síce nie je v lesoparku prirodze-
nou drevinou, ale v minulosti bol lesník-
mi vysádzaný a aj preto sa v okolí Kačína 
našlo niekoľko vhodných stromov. Výrub 
sa musel riešiť ešte počas zimného obdo-
bia, keďže neskôr by už v strome prúdila 
miazga a takéto drevo by nebolo vhodné 
na výstavbu. „Na väčšinu stavieb v le-
soparku cielene využívame lokálne drevo, 
tak aby stromy, ktoré v lesoparku vyrástli, 
slúžili aj naďalej návštevníkom lesa,“ ho-
vorí Marek Páva, zástupca riaditeľa Mest-
ských lesov.

Po výrube boli kmene odvezené na 
pílu, kde sa nahrubo opracovali na drevené 
hranoly, ktoré si už následne prebral náš 
pracovník údržby a stolár lesoparku. Ten 
počas niekoľkých mesiacov tvrdej práce v 
dielni na Peknej ceste spracoval jednotlivé 
hranoly na požadované veľkosti, do detai-
lov ich opracoval, natrel ochranným náte-
rom a pospájal do väčších celkov. Práve v 
dielni sa realizovala najväčšia a najťažšia 
časť prác. „Na začiatku si zostrojil minia-
túrnu maketu ako vzor, podľa ktorej ná-
sledne postupoval,“ vysvetľuje Páva.

Podľa neho bol samostatnou operá-
ciou samotný prevoz, vyhliadka je totiž 
zložená z troch samostatných väčších 
kusov. Tie najprv v dielni naložil žeriav 
na nákladné auto, ktoré ich previezlo do 

lesa. Tam ich stolár skladal a montoval na 
železné kotvenie v zemi. Následne ho ešte 
čakali dva týždne finálneho montovania, 
uťahovania závitových tyčí, brúsenia a la-
denia detailov.  (mv)

Ako vznikala pozorovateľňa  
zvierat nad Račou

Životné prostredie a doprava

Bratislava	získa	nové	 
chránené	územie	 

–	prírodnú	rezerváciu	Vydrica
V Chránenej krajinnej oblasti Malé Karpaty 
vznikne od februára 2022 prírodná rezer-
vácia Vydrica. Návrh na jej vyhlásenie v 
stredu schválila vláda. Významná časť lesov 
a prírody bratislavského lesoparku sa tak 
dočká lepšej ochrany. 
PR Vydrica sa bude rozprestierať na 
ploche 483 hektárov, väčšina územia (450 
hektárov) bude v najprísnejšom 5. stupni 
ochrany. Voľný pohyb návštevníkov týchto 
obľúbených rekreačných lesov však bude aj 
naďalej možný. Naopak, akákoľvek hospo-
dárska ťažba bude v tomto území vylúčená. 
„Mám radosť, že na území mestských lesov 
vznikla prvá prírodná rezervácia. Táto vzácna 
lokalita bude mať špecifický režim, ktorý 
kombinuje ochranu prírody a intenzívne re-
kreačné využitie, čím sa môže stať príkladom 
aj pre iné chránené územia na Slovensku,“ 
priblížil Matej Dobšovič, riaditeľ Mestských 
lesov v Bratislave. 
Prírodná rezervácia Vydrica nesie názov po 
povodí Vydrica, ktoré ním preteká a kam sa 
po rokoch vrátila pôvodná obyvateľka - vy-
dra riečna. Chránené územie je domovom 
pre viaceré živočíšne druhy európskeho 
významu, napríklad rak riavový, pásikavec 
veľký, kováčik fialový a fuzáč alpský.
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Kultúra Kultúra

RV: Aká je akustika v Katedrále sv. 
Sebastiána v Krasňanoch v porovnaní so 
SND?

Akustika katedrály u vás v Krasňa-
noch, ale aj nádherne vyzdobený priestor 
boli pre mňa veľkým zážitkom. Spievať v 
takej veľkolepej sále za sprievodu organu 
je naozaj nevšedné, zvlášť v tomto advent-
nom čase to bolo priam magické. Porov-
nanie so SND je veľmi zložité vzhľadom na 
rozdielnosť architektúry a použitie odliš-
ných materiálov v hľadisku. Samozrejme, 
že v nádhernej katedrále sa zvuk krásne 
niesol a nebolo potrebné príliš tlačiť na 
vokál. ,Muzicírovanie – dynamika, boli v 
priestore katedrály naozajstným poteše-
ním bez príznakov únavy. Na určitú sa-
králnu, najmä piesňovú tvorbu, si neviem 
predstaviť lepší priestor.

RV: Vystupovali ste na mnohých 
operných pódiách a interpretovali mnoho 
postáv. S ktorou ste sa najviac stotožnili?

Každá postava má v sebe niečo jedi-
nečné, s čím sa herec spevák musí stotož-
niť. Ak sa aj v osobnom živote približujem 
daným charakterovým alebo osudovým 
situáciám, ktoré má aj moja postava, je to 
vzhľadom na precítenie charakteru ideál-
ne. Takto vo mne asi najviac zarezonoval 
Čajkovského Eugen Onegin.

RV: V čom ste si podobní? Alebo opač-
ne, bavilo vás to, že je iný ako vy?

Táto postava je na začiatku mladá, 
nerozvážna, povýšenecká a bez potrebnej 
pokory a empatie. Napácha mnoho citovo 
veľmi nepríjemných momentov pre svoje 
okolie. Časom však poznáva svoje skutočné 
ja a uvedomuje si, ako veľmi ľuďom okolo 

seba ublížil, v čom tkvie skutočná hodno-
ta priateľstva a lásky. Asi každý z nás pre-
chádza v živote určitými zmenami, ktoré 
formujú náš charakter. Onegin je jedna z 
mojich veľmi blízkych postáv. Bol to nad-
časový element už v dobe svojho vzniku a 
veľmi reálny človek aj v dnešnej dobe.

RV: Máte v tomto roku naplánované aj 
zahraničné predstavenia?

Mám naplánované hosťovanie v Ho-
landsku. Budúcu sezónu september/ok-
tóber s Verdiho operou La Traviata a v 
roku 2024 by som sa mal objaviť v rámci 
programu opery The Met znova v New 
Yorku. Ale všetci vidíme, ako málo sa dnes 
veci darí plánovať. Verím však, že nasledu-
júce sezóny a umelecká činnosť budú pre 
nás všetkých stabilnejšie a radostnejšie.  
 (mv)

Najkrajšie sviatky v roku sa vždy spá-
jajú s radosťou, láskou, pokojom, no naj-
mä vianočnými koledami a čistou krásou, 
ktorú ľudia môžu pocítiť vďaka umeniu. 
Stalo sa už dobrou tradíciou, že advent 
sa v MČ Bratislava-Rača slávi koncertom 
klasickej hudby v očarujúcich priestoroch 
Katedrály sv. Šebastiána.

V rámci zachovania tradície cha-
ritatívnych vianočných koncertov MČ 
Bratislava-Rača potešila všetkých Rača-
nov, ale i ďalších divákov – priaznivcov 
kvalitného umenia, výnimočným online 
Vianočným koncertom. Spiritus vivens 
týchto koncertov je už dlhé roky Račanka, 
sólistka Slovenského národného divad-
la, Jolana Fogašová. Jej speváckym part-
nerom bol renomovaný barytón, známy 
operný spevák Aleš Jenis. Sólistov na or-
gane sprevádzal renomovaný koncert-
ný umelec Marek Vrábel. V niektorých 
skladbách ako hudobný sprievod zaznel 
aj klavír v podaní vynikajúcej klaviristky 
Jany Nagy-Juhász. K slovu sa dostali aj 
nastupujúce talenty – študentky VŠMU 
Barbara Čechová a Dominika Mičíková 
s náročným duetom Ave Maria Mikulá-
ša Schneidera Trnavského. Obe speváč-
ky študujú pod pedagogickým vedením 
Jolany Fogašovej. Je už dobrou tradíciou, 
že na charitatívnom koncerte participujú 
aj naše najmenšie talenty, aj preto počas 
tohtoročného Vianočného koncertu pre-
to vystúpili žiaci zo Základnej umeleckej 
školy na Vrbenského ulici: Matej Balogh, 
Zara Bianka Bubnič, Anna Rejková, Mar-
tin Rybár s klavírnym doprovodom peda-
gogičky Melindy Dvořákovej.

RV: Máte vysnívanú rolu, ku ktorej 
ste sa zatiaľ nedostali?

Za svoju 29-ročnú kariéru som na-
študovala a spievala viac ako 50 postáv, 
moje všetky doslova „vysnívané“ postavy 
mám v repertoári a priebežne ich spie-
vam. Samozrejme, existujú postavy, ktoré 
sa mi páčia a mohla by som ich naštudo-
vať a spievať v rámci môjho speváckeho 
odboru – dramatický soprán, napr. Wally 
(La Wally), Marietta (Die Tote Stadt), Is-
olda (Tristan a Isolda) a iné...

RV: Čo považujete za svoj doterajší 
najväčší úspech? 

Všetkých tých doteraz odspievaných 
cca 1470 operných a koncertných vystú-
pení. 

RV: Na ktorú produkciu najradšej 
spomínate?

Na všetky, nedá sa len tak vybrať jednu 
jedinú, ktorá je akože naj. S každou rolou, 
ktorú naštudujem a stvárnim, žijem ešte 
pred premiérou niekoľko mesiacov. Naj-
skôr sa ju musím naučiť hudobne a texto-
vo spamäti – naučiť sa spamäti okolo 170 
strán klavírneho výťahu, každú notu, in-
tonáciu, rytmus a texty a tie sú väčšinou v 
cudzích jazykoch, čo nie je maličkosť, za-
berie to veľa času, je to náročné, väčšinou 
pri tom pracujem s klaviristom. Potom 
postavu každý deň spolu s režisérom vyt-
várame na režijných skúškach minimálne 
mesiac a pol – v tom čase sa s tou posta-
vou zobúdzam, skúšam ju celé dni na ja-
visku a s tou postavou aj zaspávam. Je to 
proces, v ktorom musím všetky informá-
cie o postave, indície skladateľa, emócie 
a konkrétne požiadavky režiséra v sebe 
vstrebať a stvoriť tú „moju“ interpretáciu 
danej roly, preto sa v konečnom dôsledku 
nedá povedať, ktorú mám najradšej, do 
všetkých sa snažím dať maximum toho 
najlepšieho a najsprávnejšieho tak, aby 
postava v konečnom dôsledku zarezo-
novala v divákovi. Je jedno, či to je v  Mi-
lánskej La Scala alebo v menšom divadle s 
menším renomé... Mám to šťastie, že aj vo 
svete, aj u nás mám možnosť spolupraco-
vať s vynikajúcimi dirigentmi a režisérmi, 
umelcami a to mi umožňuje pracovať na 
jednotlivých postavách detailne a na vy-
sokej umeleckej úrovni – to je to, čo obo-

hacuje mňa aj divákov.
RV: Váš pán manžel je tiež profesi-

onálny hudobník. Dovolím si dať trochu 
osobnejšiu otázku – idú vaše deti vo va-
šich stopách? Alebo sa venujú niečomu 
inému?

Áno, manžel hrá prvú pozaunu v or-
chestri SND. Máme dve dcérky Alju a 
Zaru, obidve chodia na ZUŠ Vrbenského 
od druhej triedy základnej školy. S hud-
bou vyrastajú od narodenia, majú ju veľmi 
radi, chodia často do opery na predstave-
nia, na koncerty aj na skúšky. Sú talen-
tované, venujú sa spevu, staršia dcérka 
je talentovaná aj výtvarne, to ale nezna-
mená, že automaticky budú robiť „len“ 
umenie. V konečnom dôsledku ony samy 
rozhodnú, čomu sa budú v živote profe-
sijne venovať. Ako rodičia ich vždy pod-
poríme, nemusí to byť len umelecký smer. 

RV: Učíte na Vysokej škole múzic-
kých umení. Je medzi mládežou záujem 
o operný spev?

Áno, je záujem o klasickú hudbu aj o 
operný spev. Každoročne nám prichádza-
jú na talentové skúšky desiatky uchádza-
čov. Väčšinou prichádzajú z hudobných 
konzervatórií, ktorých je na Slovensku 
desať, ale niekedy prídu výrazné talenty aj 
po ukončení gymnázia alebo inej strednej 
školy – ale, samozrejme, aj oni študovali 
spev v ZUŠ a potom aj súkromne u peda-
góga spevu. (mv)

Celé rozhovory nájdete na stránke  
www.raca.sk

Barytón Aleš Jenis: Spievať v takej veľkolepej 
sále počas adventu to bolo priam magické

Sopranistka Jolana Fogašová: S každou rolou 
žijem ešte pred premiérou niekoľko mesiacov
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Sopranistka Jolana Fogašová a barytón Aleš Jenis. (Foto: Marek Bubnič)

Kultúrno–spoločenské podujatia február 2022
7.2.  |  18.00 h  |		Nemecký	kultúrny	dom,	Barónka	3
Divadelný	pondelok	–	Literárno-dramatický	odbor	ZUŠ	Vrbenského	
ŠTAFETA NO. 1 – prezentácia literárno-dramatického odboru. 
1. ročník - etudy, monológ „Haló tu som!“
2. ročník - bábkové divadlo „Prasací skutok“ 
3. ročník - dialógy z hier „Statky zmätky“ a „Ženský zákon“ (J. G. Tajovský)
4. ročník - dialógy z hry „Rómeo a Júlia“, „Trojkráľový večer alebo čo len chcete“  
a „Veselé pani z Windsoru“ (W. Shakespeare)
5. a 6. ročník - dialógy z hry „Tartuffe“ a „Meštiak šľachticom“ (Moliére) – autorské 
divadlo jedného herca.  Vstupné: 3,00 €.

12.2. – 16.2.  |  Valentínska	súťaž	(online) 
Pošlite nám zaľúbenú valentínsku fotografiu do 16.2. do správy  
na FB MČ Rača a zapojte sa do súťaže. Výhercu vyhlásime 21.2.  
Výhercom sa stáva fotografia, ktorá získa najviac “like”. (viac na FB MČ Rača).  

Každoročne	trvajú	Fašiangy	od	Troch	kráľov	až	do	Popolcovej	stredy,	
ktorá	pripadá	na	štyridsiaty	deň	pred	Veľkou	nocou.	Toto	obdobie	si	
možno	len	ťažko	predstaviť	bez	zvykov	a	tradícií,	a	práve	k	nim	patrí	aj	
prezliekanie	sa	za	rôzne	postavy	v	pestrých	maskách,	čo	je	obľúbenou	
aktivitou	najmä	u	detí,	ale	aj	dospelých.	K	najstarším	maskám	patrili	
muži	preoblečení	za	ženy,	prespanky	alebo	Cigánky.	K	typickému	pečivu	
“na	ponúkanie”	patrili	smažené	šišky,	pampúšiky	a	fánky.	

13.2.		|  16.00 h  |		Nemecký	kultúrny	dom,	Barónka	3 
Sestričky	Notičky	z	Pesničkolalandie	"ZIMNÉ	KÚZLENIE"		
Zábavný hudobný program pre deti. Každé dieťa ktoré príde v maske 
dostane sladkú odmenu. Vstupné: 2,00 €. 

19.2.  |  14.00 h  |  Fašiangová	jazda	s	Račianskym	 
vinohradníckym	spolkom 
Otvorené	pivnice,	dvory,	vinárstva	a	vinice	račianskych	vinárov  
Vinohradníctvo a vinárstvo Miloš Máťuš, Vínna záhrada Koloničova kúria 
– OZ Terroir Rača, Račianska vinotéka, Pivnica Obecný dom – Vinárstvo 
Benedikt Žitný a Vinárstvo František Krajčírovič, Vinárstvo Karol Križanovič, 
Vinárstvo Rudolf Rakyta, Vinárstvo Hulanský

19.2.  |		13.00	–	17.00	h		|		Račiansky	muzeálny	spolok,	 
Koloničova	kúria		|  Výstava	/	Predaj	knihy	„Nezábudky“

19.2.  |  16.00 – 18.00 h  |		Nemecký	kultúrny	dom,	Barónka	3
Fašiangové	pásmo	s	Vajnorským	okrášľovacím	spolkom 
Ľudový rozprávač Martin Kopor a hudobný hosť AT Band. Vstupné: 5,00 €. 

 

23.2.–24.2.		|  9.00 – 18.00 h  |		Knižnica	KS	Žarnovická
Račianska	burza	kníh:	„Dajme	knihám	druhú	šancu“
V spoločenskej sále si budete môcť za 50 centov zakúpiť vyradené a nezaradené 
knihy. Výťažok z predaja pôjde na nákup nových titulov do knižnice.

Vzhľadom na obmedzenú kapacitu miest je možnosť vstupenky zakúpiť aj v pred-
predaji v Nemeckom kultúrnom dome, Barónka 3. Predaj vstupeniek aj priamo na 
mieste v deň konania predstavenia hodinu pred podujatím. 
Podujatia sa konajú v režime OP (podľa vyhlášky ÚVZ SR č. 5/2022 k hromadným 
podujatiam). Deti do 12 rokov a dvoch mesiacov sú považované za OP. Sledujte 
uvzsr.sk. Sledujte www.raca.sk a FB MČ Rača.  (okk)

Podujatie organizované v režime OP. Vstupné dobrovoľné.

Organizátor: 
Divadlo	SpozaVoza
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Juraj Madzin sa ako poslanec MČ Rača 
už od roku 2006 angažoval najmä v špor-
tových a spoločenských aktivitách. „Chcel 
by som vysloviť úprimnú sústrasť jeho 
rodine. Bude nám chýbať ako dlhoroč-
ný podporovateľ športu, štartér veľkého 
množstva pretekov, darca ocenení Ra-
čianske srdce, ale aj dlhoročný diskutér a 
aktívny občan. Nech odpočíva v pokoji,“ 
uviedol starosta Rače Michal Drotován.

Posledná rozlúčka s pánom poslan-
com MČ Rača JUDr. Jurajom Madzinom sa 
uskutočnila 11. 1. 2022 na cintoríne v Rači.

Doktor práv Juraj Madzin v komunál-
nych voľbách 2018 kandidoval ako ne-
závislý na post poslanca v mestskej čas-
ti Bratislava-Rača. V roku 2013 bol aj 
poslancom Bratislavského samosprávne-
ho kraja. Nevynechal ani jedno športové 
podujatie a vlastne žiadne sa neuskutoč-
nilo bez jeho prítomnosti. Bol neodmys-
liteľnou súčasťou všetkých bežeckých 
podujatí. Vždy sa zastavil a ochotne riešil 
všetky požiadavky občanov, ktorých stre-
tol, preto jeho odchod zasiahol všetky ve-
kové kategórie Račanov.

Zamestnanci úradu nikdy nezabudnú 
na jeho prívetivé slová, ktorými potešil 
všetkých kolegov. Úzko spolupracoval s 
klubmi dôchodcov, ako aj so školskými 
zariadeniami MČ Rača. Vždy mal dobrú 
náladu a ochotu pomôcť.

Pôsobenie v poslaneckom zbore bolo 
pre neho srdcovou záležitosťou, keďže v 
Rači žil celý život a svojou povahou inšpi-
roval aj ostatných.

„Opustil nás dlhoročný poslanec MČ 
Bratislava-Rača, kamarát a podporovateľ 
športu. Odpočívaj v pokoji. Úprimnú sú-
strasť rodine a blízkym,“ pridáva sa vi-
cestarosta Róbert Pajdlhauser.

„Aj keď viem, že čas každého z nás je 
tu na zemi limitovaný, správu o Jurajovom 
odchode som prijímal len ťažko. Nebol to 
len poslanec zanietený pre svoju prá-
cu, zakladajúci člen nášho poslaneckého 
klubu, ale najmä priateľ. Som rád, že som 
mal možnosť ho poznať, viesť s ním dlhé 
rozhovory pri káve a inšpirovať sa z jeho 
skúseností. Navždy ostane v našich spo-
mienkch, česť jeho pamiatke,” dodal Ján 
Polakovič. (red)

Opustil nás dlhoročný 
poslanec Rače

Vinárstvo
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Obdobie nového roka sme využili na 
zhodnotenie toho starého a zároveň na 
prípravu plánov pre rok nový. Vinohrad-
nícky rok 2021 bol pre naše vinárstvo plný 
úspechov, ale bohužiaľ aj prehier. Medzi 
úspechy by som určite zaradil to, že hroz-
no kvalitne odkvitlo a následne sa nám 
podarilo udržať múčnatku na uzde. Za to 
som veľmi rád, keďže od minulého roka 
sme naplno prešli na biologickú ochranu 
vinohradov, čo bolo pre nás neprebádané 
územie. Sme teda radi, že zámer konečne 
vyšiel a mohli sme vína vyrobiť z hrozna v 
biokvalite. Na začiatku oberačiek nás však 
potrápila iná vec ako múčnatka. Bola to 
zver, ktorá túto sezónu narobila extrém-
ne škody. Uvediem príklad na jednom z 
našich vinohradov, ktorý bez problémov 
dával úrodu okolo 2 ton hrozna. Po nájaz-
de sŕn a danielov sme obrali slabých 300 
kg. Takéto škody dokážu dostať vinára a 
vinohradníka do existenčných problé-
mov, preto sme sa rozhodli, že budúci rok 
budeme musieť vinohrady, ktoré boli naj-
viac zasiahnuté, oplotiť ohradníkom. 

Odhliadnuc od týchto problémov bol 
inak koniec oberačiek krásny a za celo-
ročnú prácu sme boli odmenení peknou 
úrodou vo vysokej kvalite. 

Je teda pred nami sezóna 2022. Re-
začka sa už pomaly začala. Vinohradníci, 
ktorí majú menšie vinohrady, ešte ne-
chali svoju výstroj odpočívať a počkajú 
na teplejšie dni. Ani sa nenazdáme a bude 
tu viazačka. Letorasty ohnú svoje chrbty 
a vytvoria krásnu siluetu. Vinohrady sa 
potom zazelenajú a pre tých, čo nepou-
žívajú herbicídy (tak ako my), sa začne 
súboj s burinami, kto z koho. Tento súboj 
nemá nikdy jasného víťaza, ale každý vi-
nohradník sa snaží, aby to bol on. V lete 
príde nekonečný kolobeh tzv. zelených 
prác. Hroznu treba totiž ukázať slnko, 
aby pekne dozrelo. Plesňové choroby ta-
kisto nemajú rady čerstvý vzduch, kto-
rý sa prepletá pomedzi bobuľky hrozna. 
Ten vinohradník, ktorý túto prácu spraví 
najlepšie, bude aj koncom roku najlepšie 
odmenený.

Tešíme sa a dúfame, že s prichádzajú-
cou jarou budeme môcť opäť privítať na-
šich verných zákazníkov či už v našej vie-
che, alebo na súkromných degustáciách, 
teda ak nám to korona dovolí. Nechajme 
sa prekvapiť.

Nový rok bude pre nás plný výziev a 
noviniek. V Račianskom vinohradníckom 
spolku sme sa rozhodli, že započneme 
spoločne snahu o dosiahnutie apelácie 
„Račanská frankovka“. Na túto aktivitu 
sa veľmi teším, aj keď to bude beh na dlhú 
trať.

Nás osobne tiež čaká nemalá výzva. 
Minulý rok sa nám podarilo kúpiť za-
rastený vinohrad, ktorý chceme obnoviť. 
Čaká nás tam však veľa práce. Odstráne-
nie starej opornej konštrukcie, vyčistenie, 
preoranie, vyhnojenie atď. Do zasadenia 
prvých nových štepov budeme musieť 
počkať aspoň tri roky. Bude to ale stáť za 
to! Chceme tu totiž vysadiť našu najobľú-

benejšiu bielu odrodu a zároveň odrodu, 
ktorá do račianskeho terroir určite patrí – 
rizling rýnsky. Sami sme zvedaví, ako sa 
nám to podarí, tak nám držte palce. 

Myslíme si, že račianske vinohrad-
níctvo vstáva z popola. V Rači je stále 
veľa ľudí, ktorým nie je osud vinohradov 
ľahostajný, a to je podstatné. Na našich 
degustáciách alebo vo vieche dostávam 
často otázky typu „čo by som ja osobne 
mohol spraviť pre záchranu vinohradov 
v Rači“. Veľa ľudí si povie, že jednotlivec 

nič nezmôže. Na túto otázku mám pripra-
venú jednoduchú odpoveď. V Rači je stále 
veľa vinárov. Vyberte si toho, u koho vám 
najviac chutí alebo ktorý je vám najviac 
sympatický. Zoznámte sa s ním a zisti-
te, či obrába vinohrady v Rači. Ak áno, je 
to skvelé! Môžete sa pustiť do záchrany 
račianskych vinohradov. Kúpte si uňho 
víno. Nič viac a nič menej. Je to jednodu-
ché. Keď sa vinárom a vinohradníkom po-
darí predať všetko víno, na budúci rok ho 
vyrobia viac. Budú motivovaní začať ob-
rábať ďalšie vinohrady, lebo budú vedieť, 
že majú svojich zákazníkov. Zákazníkov, 
ktorým záleží na tom, že víno je z ra-
čianskych vinohradov. A keď si nakoniec 
z toho predaného vína aj niečo našetrí, 
bude si môcť konečne dovoliť kúpiť kus 
vlastného vinohradu, ktorý zrevitalizuje.

Ako teda ja vidím budúcnosť vino-
hradníctva v Rači? Určite pozitívne. Aj nás 
totiž počas pandémie podržali práve naši 
verní zákazníci, za čo im nesmierne ďa-
kujem.

Na záver už len zrekapitulujem. My 
všetci máme v rukách budúcnosť vino-
hradníctva. Podporme teda miestnych vi-
nohradníkov a vinárov, aby sa z tejto tra-
dície mohli tešiť aj naše deti. Vinohradníci 
vám vašu dôveru a podporu určite oplatia 
pohľadom na dokonale obrobené vino-
hrady a vás bude môcť hriať pocit, že ste 
prispeli k udržaniu stáročnej tradície, 
ktorá robí Raču Račou.

Rodinné vinárstvo Hulanský

Vinohradníci započnú snahu o získanie 
apelácie „Račanská frankovka“
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Klientom - seniorom v rámci Bratislavy poskytujeme kvalitnú starostlivosť 
kvalifikovaným personálom v peknom bezbariérovom priestore so záhradou.

Voľné miesta
v Dennom stacionári na Plickovej v Rači 

Ďalej poskytujeme: pomoc pri odkázanosti na pomoc inej 
osoby, sociálne poradenstvo a rehabilitáciu, kvalitný program 
(tréning pamäti a motoriky, pohybové cvičenia, tvorivú 
činnosť, medzigeneračné programy, kultúrne akcie, výlety)

Viac informácií, ako aj možnosť nahliadnuť 
do priestorov stacionára: Mgr. Mária Pallová, 
0903 541 254, maria.pallova@raca.sk

Celodenná a poldenná  
sociálna služba

Stravovanie (raňajky,  
desiata, obed, olovrant)

Dovoz a odvoz autom  
v dohodnutom čase

S podporou
MČ Bratislava-Rača

Podarilo sa nám kúpiť 
zarastený vinohrad, 
ktorý chceme obnoviť.

*1954  –  † 2022

Rača	ONLINE	2021
◼  Najnavštevovanejšou stránkou na 
webe raca.sk za rok 2021 bol článok s 
informáciami o odberových miestach 
v Rači a Bratislave. Informácie si mô-
žete pozrieť na stránke www.raca.sk.
◼  Na našom Instagrame vás najviac 
zaujal príspevok o knižnom boxe, 
ktorý pribudol pred Kultúrnym stre-
diskom Žarnovická.  
◼  Najviac vás na Facebooku MČ Rača 
zaujal článok o začatí prác na Základ-
nej škole Plickova, ktorý oslovil viac 
ako 10 000 užívateľov. 
◼  Na našom Youtube kanáli ste najviac 
sledovali Vianočný online koncert z 
19. decembra, ktorý bol vysielaný aj 
na našich sociálnych sieťach. Online 
podujatia sledujte na Youtube – Mest-
ská časť Bratislava-Rača alebo na Fa-
cebooku MČ Rača v sekcii videá. 

Ďakujeme, že sledujete oficiálne 
profily mestskej časti.  (ds)

Život v Rači
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História

Poslali sme  
do	sveta	knižku	 
Dobroslavy	 
Luknárovej	 
„Nezábudky“
11. decembra 2021 sme v Koloničovej 
kúrii v úzkom kruhu najbližších priví-
tali medzi nami knižku „Nezábudky“. 
Vydal ju RMS, krstnou mamou sa sta-
la etnografka PhDr. Jana Hamšíková, 
ktorá má v zábere svojej práce aj MČ 
BA – Rača. Malé, o to milšie stretnutie 
s ľuďmi, ktorí knižke zapriali spokoj-
ných čitateľov i obdivovateľov ilustrá-
cií račianskych detí.
Na FB stránke Račiansky muzeálny 
spolok nájdete ďalšie informácie o 
knižke, fotoreportáž z krstu knihy, z 
kreslenia ilustrácií i galériu všetkých 
obrázkov, ktoré ku rozprávaniam na-
kreslili račianske deti.
Knihu si môžete zakúpiť po dohode na 
čísle 0904 858 234.

Ďakujeme tým, ktorí nás podporili:  
MČ Bratislava - Rača, Matúš Burián - 

Šínweg, Račianska vinotéka – Beáta 
Kollárová, Kollár winery, Vinohrad-

níctvo a vinárstvo Miloša Máťuša.
Text a foto: Jana Maniková

1237 | pred 785 rokmi
Najstarší známy zápis týkajúci sa územia 
Rače (vtedy osada Okol). Listina hovorí o 
spore majiteľov pozemkov, ktorý kráľ Belo 
IV. prikázal| rozsúdiť palatínovi.

1527 | pred 495 rokmi
Časť Rače sa dostala do majetku rodiny 
Báthoryovcov.

1647 | pred 375 rokmi
Rača získala výsady zemepanského mes-
tečka.

1862 | pred 160 rokmi
Obec postihli dva požiare (7. 1. a 30. 4), 
pri ktorých zhorelo viacero domov a bola 
poškodená katolícka škola. Na jej opra-
vu poskytol bezúročnú pôžičku vo výške 
1000 zlatých barón Névery, ktorý v tom 
čase žil v barónskom dome, dnes Pálf-
fyovská kúria.

VÝROČIA OSOBNOSTÍ

Gustáv	Polevkovič | 160 rokov od 
nástupu na evanjelickú faru
Medzi evanjelikmi nemeckej národnosti 
zaujíma osobitné miesto kňaz G. Polevko-
vič, kronikár nemeckých evanjelikov. Na 
fare pôsobil 38 rokov. Pochádzal z Ban-
skej Bystrice, kde bol jeho otec profesorom 
Evanjelického gymnázia. Teologické štú-
diá absolvoval v Oedenburgu, na univer-
zitách v Halle, Lipsku, Jene a v Berlíne. Do 
Rače nastúpil 9. februára 1862 ako štvr-
tý kňaz po osamostatnení sa račianskej 
evanjelickej obce; do r. 1834 patrila pod 
bratislavskú evanjelickú obec. Počas jeho 
pôsobenia sa v r. 1877 konala v evanjelic-
kej obci prvá slávnostná kanonická vizi-
tácia za účasti popredných evanjelických 
predstavených. V r. 1883 usporiadal v Rači 
spomienkovú slávnosť k 400. jubileu na-
rodenia Martina Luthera a v r. 1885 osla-
vu k 50. výročiu postavenia evanjelického 
kostola v Rači. Svoje spomienky starostli-
vo zaznamenával; spísal históriu tunajšej 
evanjelickej cirkvi. 1. apríla 1900 odišiel do 
dôchodku, ktorý strávil v Bratislave, kde v 
r. 1910 zomrel. 

František	Kubu | 90 rokov od úmrtia
K legendárnym učiteľom v Rači patril F. 
Kubu, učiteľ, organista, správca školy i 
kultúrno-osvetový činiteľ. Do Rače prišiel 

17. marca 1885. Popri pedagogickej prá-
ci sa zapájal do života v obci. Po založení 
dobrovoľného hasičského zboru sa stal 
jeho čestným predsedom. Bol predsedom 
Slovenského orla, založeného v r. 1923, 
pôsobil vo výbore Spolku sv. Vojtecha, bol 
členom Zväzu učiteľov Slovenska. V Rači 
viedol cirkevný spevokol; nacvičil s ním 
Vianočnú omšu od českého skladateľa Jána 
Jakuba Rybu, ktorá sa spievala na polnoč-
nej sv. omši v Rači viac ako 100 rokov až 
do r. 1990. Zomrel 25. januára 1932 v Rači. 
Dom vilového typu s barokovými prvkami 
z konca 19. stor. na Alstrovej ul. 46, v kto-
rom žil, sa zachoval dodnes.

Vojtech	Rudroff | 80 rokov od úmrtia
Patrí medzi výnimočné osobnosti na ra-
čianskej katolíckej fare, národovec a bo-
jovník za slovenskú samostatnosť, prie-
kopník modernej pastorácie a okresný 
školský dekan.
Narodil sa 10. apríla 1875 v obci Lomnica. 
Na račiansku faru bol vymenovaný 3. de-
cembra 1908, kde pôsobil 33 rokov. Zomrel 
23. januára 1942 vo veku 67 rokov; je po-
chovaný na tunajšom cintoríne. Bol prí-
kladným kňazom, staral sa o kostol i svoju 
farnosť. Rozšíril faru prístavbou ďalších 
častí. Zorganizoval finančnú zbierku a dal 
pre farský kostol odliať nové zvony; pô-
vodné boli v čase I. sv. vojny zrekvirované. 
Od r. 1928 vydával mesačník „Farský vest-
ník“, ktorý rozdával farníkom. Informoval 
v ňom o aktuálnom dianí vo farnosti i vo 
svete. Dnes je vestník cenným dokladom o 
živote v Rači. S láskou sa venoval mládeži. 
Za jeho pôsobenia vzišlo z Rače 9 kňazov.
Bol činný vo vedení obecných spolkov a 
združení, napr. Potravné družstvo, hasič-
ský spolok. Podporoval aktivity ochotníc-
keho divadla, podieľal sa na nácviku pred-
stavení. Zaslúžil sa o postavenie školy na 
Detvianskej ul. podľa projektu významné-
ho architekta M. M. Harminca, o výstavbu 
kostola Panny Márie Pomocnice kresťanov 
na cintoríne aj budovy Katolíckeho kul-
túrneho domu na Detvianskej ul. (neskôr 
kino Nádej). Jeho pričinením v budove sta-
rej školy (Zichyho kúria na Alstrovej 167) 
vznikla detská opatrovňa, tzv. Úvoda.

Mária Hatalová,  
Dobroslava Luknárová, 

RMS. Zdroje: Rača -  
Z dejín a pamiatok obce, 

Ľudovít Havlovič, 2017, 
Kronika evanjelickej 

cirkvi v Rači

Kalendárium – január, február 2022

Čas, kedy v duši autorky bojujú dva pocity - radosť, 
že sa dielo vydarilo a obavy, ako ho prijmú čitatelia.

Z vydania knižky sa tešili aj manžel a dcéra autorky

Oznámenie pre  
jubilantov

Milí jubilanti, ktorí máte trva-
lý pobyt v našej MČ Bratislava-Ra-
ča, dávame vám do pozornosti, že v 
prípade, ak sa tento rok dožívate 80, 
85, 90, 95 a viac rokov alebo spolu s 
manželom/-kou oslavujete 50., 55., 
60., 65. a vyššie výročie sobáša, mô-
žete si podať prihlášku na „Slávnost-
né stretnutie jubilantov“, a to  naj-
neskôr do 31. augusta 2022. V rokoch 
2020 a 2021 sa „Slávnostné stretnu-
tie jubilantov“ neuskutočnilo z dô-
vodu pandémie Covid-19. Veríme, že 
v roku 2022 sa situácia zlepší a opäť 
sa nám podarí toto podujatie pre na-
šich jubilantov uskutočniť tak ako po 
minulé roky. Na podujatie sa musíte 
sami prihlásiť a podať prihlášku, pri-
čom k dispozícii sú dva typy prihlá-
šok. Jedna slúži pre manželov a druhá 
pre jubilanta, ktorý dovŕši v prísluš-
nom roku uvedený vek. K prihláške 
na slávnosť výročia sobáša je potreb-
né doložiť aj kópiu sobášneho listu, 
k prihláške na slávnosť stretnutia 
jubilantov nie je potrebné prikladať 
žiadny doklad. Ak v príslušnom roku 
jubilant oslavuje okrúhle narodeniny 
a zároveň výročie sobáša, musí si po-
dať obidve prihlášky. 

Prihlášky nájdete na webovej 
stránke www.raca.sk v záložke Chcem 
vybaviť / Sociálne služby /Slávnost-
né stretnutie jubilantov /Tlačivá na 
stiahnutie alebo si ich môžete osobne 
vyzdvihnúť na úrade. Takisto môže-
te kontaktovať pracovníčku odde-
lenia pre sociálne veci Mgr. Martinu 
Fratričovú, ktorá vám poradí, ako sa 
k prihláškam môžete dostať. Vypl-
nenú prihlášku môžete osobne odo-
vzdať v podateľni nášho úradu ale-
bo poslať poštou na adresu Miestny 
úrad, Kubačova 21, 831 06 Bratislava, 
prípadne ju vy alebo vaši blízki  môžu 
zaslať e-mailom na adresu marti-
na.fratricova@raca.sk. Akceptované 
budú prihlášky doručené najneskôr 
do 31. augusta v kalendárnom roku, 
v ktorom jubilant dosiahne vek alebo 
manželia oslávia výročie sobáša. 

Kontaktná osoba: Mgr. Marti-
na Fratričová, tel. č. 02/49 11 24 48, 
e-mail: martina.fratricova@raca.sk. 

Mgr. Martina Fratričová,  
referent sociálnych vecí  

a posudkovej činnosti

V mesiacoch november a december 
2021 prebiehal v mestskej časti Brati-
slava-Rača projekt na aktivizáciu se-
niorov počas obdobia pandémie, určený 
pre klientov denného stacionára a klien-
tov domácej opatrovateľskej služby a 
na vzdelávanie pracovníkov sociálnych 
služieb. Prostredníctvom projektu bolo 
možné zabezpečiť profesionálnu tréner-
ku pamäti, ktorá klientov v dennom sta-
cionári raz do týždňa naučila spoznávať 
rôzne druhy pamäti. Paralelne v doobed-
ňajších hodinách lektorka školila aj pra-
covníkov denného stacionára a názorne 
im ukázala prvky trénovania pamäti v 
praxi. Školenie bolo pre pracovníkov sta-
cionára veľkým prínosom. Odborné nas-
merovanie pracovníci vnímali ako príklad 
dobrej praxe. Pravidelným tréningom pa-
mäti klienti posilnili kognitívne funkcie 
mozgu, krátkodobú a dlhodobú pamäť a 
rozvíjali svoje sociálne interakcie spolu so 
zážitkovým vzdelávaním. 

Na aktívne využitie voľného času se-
niorom boli zakúpené pomôcky na cvi-
čenie, ktoré využili pri každodennom 
rannom tréningu v dennom stacionári. 
Podarilo sa nám zmodernizovať vybave-
nie o dostupné rehabilitačné prvky, ktoré 
podľa náročnosti využívame na posilnenie 
celkovej fyzickej kondície klientov. 

V rámci kreatívnej tvorby klienti obja-
vili nové techniky, ako je napríklad plste-
nie. Tvorivosť a rozvoj jemnej motoriky 
sa ukázala najmä pri výrobe vianočných 
ozdôb a maľovaní farbami. Do kreatívne-
ho sveta sa určite vrátime aj po projekte a 

všetky zručnosti, ktoré sme sa vďaka pro-
jektu naučili, využijeme aj v budúcnosti.

Efektívne sme aplikovali aj učenie di-
gitálnej gramotnosti u seniorov pomo-
cou tabletu. Pracovníci sociálnych služieb 
použili tablet na inšpiráciu k návodom na 
kreatívnu tvorbu s klientmi a tiež mož-
nosť tvorby fotografií, ktoré boli použité 
do kroniky spomienok. V kronike doteraz 
zaznamenávame každodenný život v den-
nom stacionári.

Vzdelávanie klientov domácej opat-
rovateľskej služby sme sprostredkovali 
využitím spoločenských hier priamo v ich 
domácnosti. Interaktívne hry stimulo-
vali klientov k prepojeniu pravej a ľavej 
hemisféry a motivovali klientov k tvorbe 
zmysluplnej činnosti počas pandemického 
obdobia. Zakúpené odborné publikácie a 
knihy slúžili pilotne na edukáciu zamest-
nancov a klientov. 

Za podporu projektu vďačíme Brati-
slavskému samosprávnemu kraju (Indivi-
duálna dotácia z roku 2021). (es)

Míľovými krokmi sa blížili Vianoce 
2021, keď v zariadení DSS a ZPS Pri vino-
hradoch sociálna pracovníčka Mgr. Fecka-
ničová klientom oznámila veľmi príjemnú 
správu, že naše milé detičky z MŠ Kras-
ňanko chcú zavinšovať babičkám a de-
duškom – klientom zariadenia vianočné 
vinše a zapriať im šťastný nový rok 2022.

Tak sa aj stalo. Po dohode s p. riadi-
teľkou Mgr. Tatarkovičovou prišli detičky 
– naše slniečka k bráne areálu so svojou p. 
riaditeľkou Petrou a p. učiteľkou.  Prítom-
ní klienti ZPS spoločne s pani riaditeľkou 
zariadenia a jej zástupkyňou boli v areáli 
pri fontáne a už upravenom vianočnom 
stromčeku. Po ich odchode si klienti ZPS 
prevzali darčeky a ochutnali pripravený 
punč. p. Mgr. Feckaničovou. Všetkým, kto-
rí pomáhali pri tejto milej akcii, patrí veľ-
ká vďaka. Ďakujeme aj p. riaditeľke DSS a 
ZPS Pri vinohradoch a jej zástupkyni za ich 
účasť na tejto akcii. 

  A. Juricová, klientka ZPS

Ako sme rozvíjali aktívne starnutie 
u seniorov v dennom stacionári

Predvianočná akcia v ZPS

Seniori
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Začiatok decembra 2021 bol pre náš učiteľský seniorský klub Komenius 
smutný. Museli sme sa naposledy rozlúčiť s našou kolegyňou Mgr.	Oľgou	
Paulovičovou. S úctou a vďakou pripomíname jej plodný učiteľský život. 
Venovala ho v  bohatej miere račianskym žiakom, najprv na ZDŠ Čachtická 
a potom na ZŠ Tbiliská. Mnohí bývalí račianski žiaci si ju iste uchovávajú 
v pamäti nielen ako prísnu učiteľku matematiky, ale aj empatickú triednu 
učiteľku. My, jej kolegovia, oceňujeme, že aj v pozícii zástupkyne riaditeľky 
ostala jednou z nás – vždy ochotná vypočuť, poradiť, ale sa aj smiať, tešiť, 
rozprávať sa o všedných denných radostiach i starostiach. Pamätáme si z 
rozhovorov s ňou, ako veľmi ľúbila svoju rodinu, ako sa vedela tešiť z úspe-
chov svojich detí a ešte viac z príchodu a každého obdobia detstva svojich 
vnúčat. Ako bola vďačná svojmu manželovi za jeho lásku a všestrannú 
podporu. Ani nie tak dávno ešte prišla medzi nás na stretnutie nášho 
klubu. Napriek zdravotným problémom, ktoré jej ostatné roky neustále 
strpčovali život, stále to bola ona – človek plný optimizmu, vnútorne veľmi 
silný a súčasne empatický ku svojmu okoliu. Takú si ju budeme pamätať. 
Česť jej pamiatke!  Mgr. Dobroslava Luknárová

Spomienky, jubilanti, inzercia
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 Dňa 27. 12. 2021 uplynuli 2 roky, čo nás navždy opustila 
mama, babka, prababka a sestra, Mária	Mihaldová. S láskou 
spomínajú dcéry, vnúčatá, pravnúčatá a ostatná rodina.

 Dňa 17.12.2021 uplynulo 10 rokov od nečakaného od-
chodu nášho milovaného syna, brata a vnuka  Lukáša	Krampla. 
Osud Ti nedoprial s nami dlhšie byť, no v našich srdciach budeš 
navždy žiť. Veľmi nám chýbaš. S láskou spomínajú rodičia, ses-
tra Natália s rodinou a starí rodičia.

 Dňa 15.1. si pripominame nedožité 80. narodeniny 
nášho drahého Pavla	Farkaša. S láskou spomina najbližšia 
rodina.

 Smútiaca rodina vám s hlbokým zármutkom oznamuje, 
že dňa 6.1.2022 nás vo veku 85 rokov navždy opustila naša 
milovaná Anna	Dubravčíková. Venujte jej tichú spomienku.

 Oči Tvoje už nezaiskria, ústa sa už neusmejú, ruka Tvoja 
už nepohladí... Tvoje srdce však ostalo v nás, bude nás tešiť, 
bude nás hriať, bude nám úsmevy rozdávať, i keď Ty budeš v 
kľude spať. S láskou spomíname na nášho drahého Martina	
Haršányiho. Mama, sestra Janka s rodinou a priatelia.

 31.12. 2021 uplynie 10 rokov, čo nás opustil náš mi-
lovaný otec, dedko, pradedko Ondrej	 Pulc. Zároveň sme si 
8.11.2021 pripomenuli nedožité 90. narodeniny. „Tak rýchlo 
plynie čas, spomienka na teba zostáva v nás.“ S láskou v sr-
diečku, smútkom v duši spomína dcéra Andrea, zať Pavol, dcéra Katarína, vnú-
čatá Tibor s manželkou, Mirka, Ondrej, pravnúčatá Eliška, Majko, Bianka, Sára, 
Ninka, Emmka. 

 2.1.2021 uplynie 3 roky, čo nás opustila naša milova-
ná mama, babka, prababka Cecília	 Pulcová. Zároveň sme si 
9.12.2021 pripomenuli nedožité 90. narodeniny. „Kto žije v 
srdciach, nezomiera.“ „Čas plynie a smútok zostáva v našich srd-
ciach“ S láskou spomína dcéra Andrea, zať Pavol,dcéra Katarína, vnúčatá Tibor s 
manželkou, Mirka, Ondrej, pravnúčatá Eliška, Majko,Bianka, Sára, Ninka, Emmka.

 Dňa 14. 2. 2022 uplynulo 18 rokov, čo tragicky zahynul 
vo veku 30 rokov Jozef	Blažo. To, že sa rana zahojí je klamné 
zdanie. V srdci nám bolesť zostáva a ticho spomíname. V srdci 
bolesť, v duši žiaľ, to najdrahšie nám osud vzal. V spomien-
kach Ťa stále máme a s láskou spomíname. Ďakujeme všetkým, ktorí spomí-
najú s nami. S láskou sestra Renáta s rodinou. 

 Dňa 29.1.2022 sme si pripomenuli prvé výročie, čo nás 
navždy opustil náš syn Tomáš	Vrtoch vo veku 41 rokov. Tvoja 
sviečka naďalej svieti a nezabudnuteľné chvíle s Tebou stále 
zostávajú. S bolesťou spomínajú rodičia, syn Dominik a brat 
Marián s rodinou. Chýbaš nám. Kto ste ho poznali, prosím, venujte mu tichú 
spomienku.

 Dňa 13 a 15.02.2022 si pripomíname sied-
me výročie, čo nás navždy opustili drahí rodičia 
a manželia Alexander	 a	 Pavla	 Vrtochovi. Žili 
spolu krásny život. S láskou a úctou na Vás spo-
mínajú syn Marián a dcéra Sylvia s rodinami. Chýbate nám.

 Dňa 2. Februára uplynie 39 rokov od smrti nášho otca, 
dedka, pradedka Dominika	Číka. S láskou a úctou spomínajú 
dcéry Jarka, Anička a Inka s rodinami. 

 Dňa 2.1.2022 sme si pripomenuli prvé výročie od úmr-
tia nášho milovaného manžela, otca, dedka a pradedka Jozefa	
Hinczu, ktorý nás opustil po krátkej chorobe vo veku nedo-
žitých 78 rokov. S láskou spomína manželka Alena, synovia 
Dodo a Peter, vnúčatá Ľubica a Matej s rodinami.

 Už 32 rokov uplynulo, čo nás navždy opustil dňa 
20.1.1990 náš drahý manžel, otec, dedko Doc.	 Ing.	Ľubomír	
Salkovič,	CsC. Za tichú spomienku ďakujeme všetkým, ktorí 
nezabúdajú.  S láskou a úctou spomína manželka Ľudka, deti 
Vladko, Ľubko, Ľubica s rodinami a hlavne Veronika, Danuška, Jakubko, Bar-
borka, Ľuboško, Karolínka. 

 Dňa 3. januára uplynulo 27 rokov, čo nás vo veku 43 rokov 
navždy opustil náš drahý otec a manžel Pavol	Šnirc. Dňa 20.janu-
ára sme si pripomenuli aj jeho nedožité 70.narodeniny. Kto ste ho 
poznali, venujte mu, prosím, tichú spomienku. Smútiaca rodina.

 To, že čas všetko zahojí to je len klamné zdanie. V srdci 
nám bolesť zostala a tiché spomínanie dňa 6. februára čo nás 
bez rozlúčky opustil náš milovaný manžel, otec, dedko Vladi-
mír	Meszároš. S láskou si na neho spomínajú manželka Anič-
ka, synovia Peter a Vladko, nevesty Elenka a Danka, vnúčatá 
Emka, Patrik a Peťka. Pri svetle sviečky pri jej plamienku venujte mu s nami 
tichú spomienku. 

 Dňa 23.3.2022 uplynie 5 rokov čo nás náhle bez rozlúče-
nia opustil najlepší manžel, otec, brat, švagor, priateľ, holubár, 
poľovník Ľubomír	Čuhák. Tak rýchlo plynie čas, spomienka na 
teba zostáva v nás. S láskou v srdci, smútkom v duši spomína 
manželka Milka, dcéry Ľubica a Táňa, zať Dušan, vnúčatá Natálka a Paťko, 
priatelia a všetci, čo Ťa mali radi. Nikdy na Teba nezabudneme. 

 Dňa 10.2. 2022 uplynuli 2 roky, čo nás opustila mama, bab-
ka, prababka, sestra, švagriná Emília	Ivičičová. S láskou na Teba 
spomíname, dcéra Milka, vnučka Ľubica s manželom Dušanom, 
vnučka Táňa, pravnúčence Natálka a Paťko. Odpočívaj v pokoji. 

 Dňa 6.1. 2022 uplynie rok čo nás navždy opustil syn, brat, 
švagor, strýc.  Vojtech	Cích vo veku 57 rokov. S láskou a úctou 
spomínajú mama Jozefína, sestra Darinka, Janko s rodinou, 
bratia Ivan, Milan s rodinou  a ostatná rodina. 

 So zármutkom v srdci oznamujeme, že nás náhle dňa 
1.12.2021 vo veku 93 rokov navždy opustila naša milovaná 
mamička, babička a prababička Anna	Luknárová, bývalá vedú-
ca kina NÁDEJ. Venujte jej, prosím, tichú spomienku. Zároveň 
ďakujeme za kvetinové dary.

Spomienky

Spomienka na Oľgu Paulovičovú
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RV: Ste rodená Račanka a rozhodli ste sa pre Račanov viesť 
hodiny jogy. Ako ste sa k joge dostali?

Joga môže byť na jednej strane relaxačná a upokojujúca, no 
na druhej strane veľmi dynamická, čo ma pri prvej skúsenosti 
veľmi zaujalo, keďže pohyb bol pre mňa dôležitý už od malička.

RV: V čom spočíva tajomstvo jogy?
Joga znamená v sanskrite, starom jazyku, ktorý aštangajoga 

stále používa, spojenie. Spojenie medzi telom, mysľou  a dušou. 
Celé je to o vyváženosti. Učíme sa ovládať dych v rôznych pozíci-
ách a potom to aplikovať v bežnom živote. Určitým spôsobom sa 
tak učíme čeliť stresu. Pokiaľ prejdeme kvalitne hodinou, myseľ 
zamestnávame veľmi príjemným spôsobom, ktorý ju baví a teší. 
Joga je vlastne len jedna, má veľmi staré korene, no ciest k nej je 
mnoho.

RV: Kde sa môžu Račania prihlásiť na cvičenia a akým spô-
sobom?

Nahlásiť sa na hodiny je možné na mojom telefónnom čísle 
0903 249 962 alebo na Instagrame ruza_hencz. Takisto je mož-
né kontaktovať ma SMS správou. Cvičíme od pondelka do piatka 
medzi 17.00 a 17.45 hod. Úplní začiatočníci sa stretávajú od 18.00 
do 19.00. Ostatné si dohodneme osobne.

RV: Všímate si zmeny na cvičencoch od začiatku cvičenia?
Zmeny určite prichádzajú, ale nenastupujú po prvej hodine. 

Joga je životný štýl, cesta. Ľudia, ktorí chodia na moje hodiny už 
nejaký čas, na sebe zmeny určite badajú. Veľa týchto alebo iných 
tém rozoberáme pred alebo po hodinách. Zmeny nastávajú nie-
len fyzické, ale aj psychické.

RV: Je joga vhodná pre každého?
Áno, svojím spôsobom je, lebo vieme vytvoriť mnoho variácií 

pre tých, ktorí majú problém pri určitých pozíciách. Nie je úče-
lom na hodine si ublížiť. Dôležité je počúvať telo a po čase zrazu 
zistíte, že vás púšťa viac a viac do pozícií. Stretávam sa s názormi, 
že joga je len pre ohybných, a pokiaľ sa nerozcvičím, na jogu ne-

pôjdem. To je však úplne mylná predstava! Postupným cvičením 
človek nadobudne aj flexibilitu, i keď práve tá nie je v joge pri-
márna. Astanga joga je vo svojej podstate terapeutická, určená na 
ozdravovanie.

RV: Ako ste sa dostali k cvičeniu? 
Celá táto filozofia ma zaujala natoľko, že som sa rozhodla ab-

solvovať učiteľský tréning s certifikátom a teraz posúvam skúse-
nosti ďalej.

RV: Je o jogu záujem?
Našťastie áno. Hoci by mohlo byť menej ľudí, ktorí jogu dé-

monizujú a zatracujú.
RV: Čo je potrebné na to, aby sa niekto stal cvičiteľom?
Dôležité je nájsť odvahu predstúpiť pred ľudí a vedieť zrozu-

miteľne a pútavo tému odprezentovať. Treba mať vlastnú prax a 
aj z nej čerpať.

RV: Aká je vaša vízia v práci s Račanmi? 
Priniesť zdravý pohľad na jogu, vniesť do povedomia, čo nám 

joga ponúka. Že existuje aj iný rozmer pohybu. Stretnete sa s veľ-
mi zaujímavými a inšpiratívnymi ľuďmi. A najdôležitejší benefit 
je naučiť sa správne dýchať.

Ďakujeme pekne za nové informácie.
Marek Porvazník, referát športu a mládeže

Joga sa stala súčasťou jej života
Rača a jej okolie priam nabáda k športu. Nielen k profesionálnemu a súťažnému, ale sme 
nesmierne radi, že sa medzi nami pohybujú aj ľudia, ktorí sa venujú tomu rekreačnému.  

Jednou z nich je aj Ružena Henczová, ktorá podľahla čaru jogy. 

n  VODOINŠTALATÉR. 0904 572 977. 
n  Oprava TV u vás. 0905 846 710.
n  Kominár ESPERIA.SK. 0910 777 199.
n  Predám dvojhrob v Rači. Cena dohodou. 0950 870 326.

Inzercia

Jubilanti
Denné	centrum	seniorov	Rača	
Február: Alojz Benkovič, Vlastička Proková

Slovenský	zväz	invalidov	ZO	Rača
Január: Anna Hrdličková, František Khandl, Mária Khandlová
Február: Viera Ondrovčaková, Aurel Polčik, Jana Rapáková

Račianski	Nemci	
Miloš Bednarič (Stephanhausen), Magda Forkman (Östrich-Winkel)
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Kultúrne	stredisko	Žarnovická	7 
Žarnovická 7, 0903 541 270 
Anglický jazyk: individuálne 
Pondelok, Utorok, Streda 12:00 – 17:00: 
Krúžok výtvarných/tvorivých dielní 
Streda 14:00 – 16:00: Klub paličkovej čipky

Kresťanský	zbor	v	Rači	
Pri Šajbách 1, www.kzraca.sk 
Nedeľa 10:00: Bohoslužby pre celú rodinu 
Utorok 18:30: Biblické štúdium 

Kultúrne	stredisko	Impulz	
Dopravná 22, 0903 541 271 
Pondelok, Streda 13:00 – 15:00: 
Stolnotenisový krúžok pre seniorov 
Pondelok, Štvrtok 19:00 – 20:00: 
Cvičenie žien 
Utorok, Piatok 14:00 – 15:30: 
Čitateľský kútik – knižnica 
Utorok Streda, Piatok 16:00 – 20:00: 
Klubové popoludnia pre deti a mládež 
Pondelok 16:00 - 18:00: 
Klubové popoludnia pre deti a mládež 
Štvrtok 14:00 - 16:30: 
Denné centrum seniorov Východné 

Katolícke	bohoslužby	Rímskokato-
lícka	cirkev,	Farnosť	Bratislava-Rača,
Alstrova 121, 02/44 88 46 04 
Aktuálny program bohoslužieb Rímskokato-
líckej farnosti Bratislava-Rača na jednotlivé 
týždne nájdete na internetovej stránke 
www.raca.fara.sk pod záložkou „bohoslužby“

Cirkevný	zbor	Evanjelickej	cirkvi	
augsburského	vyznania	Bratisla-
va-Rača	
Alstrova 39, 02/44 88 34 03, 0903 79 49 26, 
e-mail: raca@ecav.sk web: ecavraca.sk 
Evanjelický kostol BA-RAČA 
Každú nedeľu o 9:00 h služby Božie 
13.2. Sviatosť Večere Pánovej so spoveďou

Rodinné	centrum	Ráčik:	
Informácie o programe môžete sledovať na 
Facebooku a Instagrame RC Ráčik. 
Ďakujeme za vašu priazeň v roku 2021 a 
tešíme sa na vás v roku 2022. 

Vakcinácia	priamo	v	Rači
n  pre najstarších Račanov, ktorí nevedia 
docestovať do vakcinačných centier;
n  vakcináciu zabezpečuje ambulancia 
MUDr. Sammana v Obchodnom centre 
Račan, Kubačova 19;
n  nahlasovanie cez vakcinaracan@gmail.com;
n  pre osamelých seniorov bez prístupu 
na internet možnosť nahlásenia aj cez 
račiansku infolinku pomoci: 0904 123 373;
n  každý prihlásený dostane do pár dní 
informáciu s jeho termínom vakcinácie.

Pri registrácii je potrebné uviesť meno a 
priezvisko, telefónny kontakt a rodné číslo.

Oddelenie pre sociálne veci

Kultúrne, spoločenské a náboženské  
podujatia v Rači v januári a februári

Servis
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PEČIEME PRE VÁS CHUTNÉ

SLADUČKÉ KOLÁČIKY A OŠKVARKOVÉ PAGÁČIKY

Moravský koláč, lekvárová a maková buchta, vanilkový,

nutelový, orechový, škoricový, slaný karamel a čokoládový slimák

PRÍDTE OCHUTNAŤ

Pondelok - Piatok
od 7:00 do 16:00

Rustaveliho 4D, Rača

www.kolacikyrehi.sk

n MČ Bratislava-Rača ponúka na prenájom 
formou verejnej obchodnej súťaže nebytové 
priestory, ktoré sa nachádzajú v Kultúrnom stre-
disku Žarnovická 7, v zdravotnom stredisku Tbi-
liská 6 a nebytový priestor č. 97 (1 miestnosť) o 
výmere 123,70 m2 nachádzajúci sa v bytovom 
dome Kadnárova 2, 4, vchod č. 2. Podmienky 
verejných obchodných súťaží sú zverejnené na 
vývesnej tabuli Miestneho úradu, Kubačova ul. 
21, Bratislava – Rača a zároveň aj na interne-
tovej stránke www.raca.sk. Viac informácií Vám 
poskytne Mgr. Karol Janík, tel. 02/49 11 24 27, 
e-mail karol.janik@raca.sk.
n MČ Bratislava-Rača ponúka bezplatnú právnu 
poradňu, dvakrát v mesiaci v Obecnom dome na 
Alstrovej 249. Je potrebné sa nahlásiť vopred: 
starosta@ raca.sk alebo 02/ 4911 2481.

Oznamy


